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قاضی دادگاه:
متهم پرونده چای دبش

می تواند برای واردات کالا اقدام کند
قاضی پرونده چای دبش خطاب به متهم ردیف اول پرونده گفت: در گمرکات 
هیچ محدودیتی برای وارادات کالاهای حواله های ارزی موضوع کیفرخواست 

وجود ندارد و متهم اگر قصد واردات دارد، اقدام نماید.
به گزارش ایلنا به نقل از قوه قضاییه، هشــتمین جلســه رسیدگی به پرونده 
چای دبش در شــعبه اول دادگاه انقاب اســامی ویژه رســیدگی به جرایم 
اخالگــران کان و عمده در نظام اقتصادی به ریاســت قاضی پســندیده، 
مستشاران دادگاه، نماینده دادســتان، متهمان، وکای آنها، شکات پرونده، 
نمایندگان سازمان های متولی نظارت و گزارش دهنده، نمایندگان بانک های 

شاکی، بانک مرکزی و گمرکات در دو نوبت صبح و عصر برگزار شد.
در نوبت صبــح دادگاه، ۶ نفر از مدیران بانک های صادرات و ملت به دفاع از 

اتهامات خود پرداختند. 
متهمان در رابطه با مجموعه اقدامات انجام شــده در پرداخت تســهیات و 
تخصیص اعتبارات به گروه دبش که حســب کیفرخواســت با نقض مقررات 
و قوانین بانکی همراه بوده اســت ضمن ارائه توضیحات، به ســوالات دادگاه 

پاسخ دادند.
وکای متهمــان پرونــده نیز به دفاع از موکل خــود پرداختند و توضیحات 

تکمیلی را به دادگاه ارائه کردند.
در نوبت دوم دادگاه قاضی پســندیده بیان کرد: در جلسات گذشته راجع به 
تعامات گروه دبش با گمرکات برخی مسائلی مطرح شد که نیاز به استعام 
از گمرکات کشــور داشت. موضوع به صورت مکتوب به گمرکات اعام شد و 
امروز هم پاسخ کتبی ارسال کردند. معاونان فنی و حقوقی گمرک نیز امروز 

در جلسه حضور دارند تا مطالبی را ارائه کنند.
وی ادامه داد: یکی از اتهامات متهمان پرونده، موضوع قاچاق کالا اســت که 
متولی این امر گمرکات کشــور اســت. در پرونده استعامات مکرری صورت 
گرفته و پاســخ هایی نیز ارائه شده است، بنابراین در این جلسه دادگاه معاون 
حقوقی و نظارت گمرک ایران در جایگاه حاضر می شــود تا توضیحاتی ارائه 

کند.
در ادامــه معاون حقوقی و نظارت گمرک ایران با حضور در جایگاه در رابطه 
با روند ترخیص کالاهای گــروه دبش از گمرک توضیحاتی ارائه داد و گفت: 
گمرک بر اساس مقررات موظف است تشریفات قانونی را برای ترخیص کالاها 
طی کند. در مورد کالاهایی مانند چای پس از اینکه کالا اظهار شد، گمرک به 
عنوان سازمان نظارت بر ورود و خروج کالا، باید به سازمان هایی که مسئولیت 
بررســی کالاها را دارند، اعام کند. در مورد ۶۹ فقره محموله ثبت سفارش 
شــده گروه دبش به عنوان چای خارجی دارجلینگ هند، موضوع به مراجع 
ذیربط اعم از ســازمان های غذا و دارو و اســتاندارد اعام شد تا بررسی های 

لازم صورت گیرد.
وی افــزود: بازرس پرونده در چهار مرحله از مراجع مختلف درباره اینکه کالا 
ایرانی اســت یا خارجی اســتعاماتی دریافت کرد و بر اساس آزمایش های 
انجام شــده، مشخص شــد برخی از محموله ها چای ایرانی و برخی مخلوط 
ایرانی و خارجی بودند، همچنین برخی دیگر خارجی و مغایر با اسناد و ثبت 
ســفارش ها بودند، بنابراین مجوزهای ثبت سفارش با کالای وارده همخوانی 

نداشت. 
این مسئول گمرکی ادامه داد: بنابراین به موجب قانون کالاهایی که مظنون 
به قاچاق هستند، متوقف می شوند و قابلیت ترخیص ندارد. در مورد کالاهای 

گروه دبش نیز این موارد را اعام کردیم.
معاون حقوقی و نظارت گمرک ایران اظهار کرد: به جهت اینکه اسناد با کالا 
منطبق نبود، استعام بازار در سه مرحله انجام شد و قیمت واقعی را منطبق 

با آنچه که بر حق و واقعیت است ارزش گذاری کردیم.
در ادامه قاضی از معاون گمرک پرســید: در جلسات گذشته متهم ردیف اول 
و وکای وی در رابطه با علت ترخیص نشــدن کالاها اشاره کرده اند که ارائه 
خدمات گمرکی از جانب گمرکات کشــور برای گروه دبش مسدود و متوقف 
شــده بود از جمله اینکه سامانه EPL گروه دبش مسدود شده بود و امکان 
بارگذاری اسناد که مقدمه ترخیص است برای گروه دبش وجود نداشته است، 

در این مورد توضیح دهید.
وی تاکید کــرد: از جانب گمرکات هیچگونه محدودیت و موانع قانونی برای 
ترخیص کالاهای گروه دبش وجود نداشــته و مرجع قضایی نیز محدودیتی 
برای ترخیص کالاها ایجاد نکرده بود. بارها بازپرس اعام کرده که دســتوری 
برای توقیف کالاها صادر نشــده اســت و به دلیل اینکه شرکت گروه تولید و 
دارای کارگر است، کار متوقف نشود و جلساتی نیز در دادستانی برای متوقف 

نشدن کار شرکت و رفع مشکات کارگران آن برگزار شد. 
قاضــی گفت: طبق این توضیحات برای کالاهــای گروه دبش که مظنون به 
قاچاق بودند، ممنوعیت گمرکی به حکم قانون وجود داشته است و در مورد 
ســایر کالاهایی که مظنون به قاچاق نیست هیچ ممنوعیتی وجود نداشته و 
خدمات گمرکی قابل ارائه بوده ولی شــما اعام کردید غیر از این بوده است، 

برای صحت ادعای خود اسناد و مدارک مربوطه را به دادگاه ارائه دهید.
قاضی پسندیده در پایان خطاب به متهم ردیف اول پرونده گفت: در گمرکات 
هیچ محدودیتی برای وارادات کالاهای حواله های ارزی موضوع کیفرخواست 

وجود ندارد و متهم اگر قصد واردات دارد، اقدام نماید.
قاضی پســندیده در پایان جلسه دادگاه اعام کرد که جلسه بعدی در زمان 

مقرر برگزار خواهد شد.

3۰ هزار شاکی پرونده های »رمز ارز« 
در دادسرای تهران

رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در خصوص تعداد شــکات مربوط به 
پرونده هــای مرتبط با حوزه رمزارز گفت: با توجه به اینکه پرونده های رمزارز 
معمولاً کثیرالشاکی محسوب می شوند، در حال حاضر تعداد شکات این نوع 
پرونده ها در مرحله تعقیب متهمان و اجرای حکم حدوداً ۳۰ هزار نفر است.

به گزارش ایلنا به نقل از رسانه و روابط عمومی دادگستری کل استان تهران، 
علــی القاصی با بیان اینکه پرونده های مرتبط با حوزه رمز ارز در حال حاضر 
حدود ۲۰ درصد از پرونده های وارده به دادسرای ناحیه ۳۱ ویژه رسیدگی به 
جرایم رایانه ای را تشکیل می دهند، گفت: این پرونده ها عموما تحت عناوین 
اتهامی اخال در نظام اقتصادی کشور، کاهبرداری و تحصیل مال از طریق 

نامشروع مورد تعقیب قرار می گیرند.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در خصوص تعداد شــکات مربوط به 
پرونده هــای مرتبط با حوزه رمزارز اظهار کــرد: با توجه به اینکه پرونده های 
رمزارز معمولاً کثیرالشــاکی محسوب می شوند، در حال حاضر تعداد شکات 
این نوع پرونده هــا در مرحله تعقیب متهمان و اجرای حکم حدوداً ۳۰ هزار 
نفر است. وی در پاسخ به سوالی در خصوص تمهیدات دادگستری کل استان 
تهران به منظور تســریع در رســیدگی به پرونده های رمزارزی گفت: توقیف 
اموال، شناســایی کیف پول های مجازی، صدور قرار تأمین متناســب برای 
متهمان و تعیین میزان دقیق مال مورد ادعای شکات به عنوان اقدامات اولیه 

تعقیبی در این نوع از پرونده ها محسوب می شود.
القاصی گفت: در پرونده هایی که در دادگســتری در حال رسیدگی هستند 
مشاهده می شــود که بســیاری از ارزها غیر واقعی و بدون پشتوانه هستند 
و افــرادی مبالغ شــان را در قالب دلار و یا ارز دیگــری پرداخت کرده اند و 
افراد ســودجو از این طریق اقدام به کاهبرداری کرده و در جریان رسیدگی 
مشــخص می شــود اموال زیادی از افــراد کاهبردار بــرای پرداخت وجوه 
مالباختگان شناســایی نمی شــود و یا اموال شناسایی شــده، کفاف حقوق 

مالباختگان را نمی دهد.
وی با اشــاره به این نکته که امروزه در پرونده های رمزارز با ســیل عظیمی 
از جمعیت مالباختگان روبه رو هســتیم به مردم توصیه کرد: به راحتی افراد 
اطاعاتشان را در اختیار دیگران و افراد سودجو قرار ندهند چرا که دستگیری 
آنها، به دلیل پولشــویی و یا اینکه اموالشان را به نام دیگران می زنند سخت 
و زمانبر اســت. القاصی در پایان در خصوص اقدامات صورت گرفته به منظور 
پیشــگیری از وقــوع جرم در حــوزه رمزارزها بیان کــرد: اقدامات مختلفی 
به منظور پیشــگیری از وقوع جرم در خصوص رمزارزها در دســتور کار قرار 
گرفتــه که می توان به آموزش عمومی از طریق ارســال پیامک به حدود ۹۰ 
میلیــون مخاطب از طریق معاونت پیشــگیری از وقوع جرم اســتان تهران، 
آموزش عمومی از طریق برنامه ســازی برای بیش از ۲۰ میلیون دنبال کننده، 
توجیه صرافی های رمز ارز در جهت رعایت موازین قانونی در تعامل با پلیس 
فتا، وزارت اطاعات و اطاعات سپاه و مشارکت فعال در تدوین قانون جدید 
بانک مرکزی و همچنین لایحه اصاح قانون جرائم رایانه ای، از جمله اقداماتی 

است که می توان به آن ها اشاره کرد.

عدلیه

واکنش مهاجری به موضع گیری 
پزشکیان درباره قانون عفاف و حجاب

محمد مهاجری به اظهــارات رئیس جمهور درباره قانون 
عفاف و حجاب واکنش نشان داد.

روزنامه نگار اصولگرا در یادداشتی در واکنش به اظهارات 
رئیس جمهــور درباره قانــون عفاف و حجاب نوشــت: 
»پزشکیان در مصاحبه  تلویزیونی به درستی اعام کرد که 
قانون حجاب قابلیت اجرا ندارد و جز ناراضی کردن جامعه 

نتیجه ای ندارد. این قانون دست پخت۷_۸ نفر است.
نه تنها کسی را باحجاب نمی کند، بلکه در شرایط سخت 
کنونی، چالش های تازه ای می آفریند که عاقبتش نامعلوم 

است. چاره کار بازگشت به عقل است.«

کنایه ابطحی به مجریان صدا و سیما
محمدعلی ابطحی فعال سیاســی اصاح طلب در توییتی 
به گفت و گوی تلویزیونی رئیس جمهور واکنش نشــان 

داد.
محمدعلــی ابطحی فعال سیاســی اصاح طلب و رئیس 
دفتر رئیس دولت اصاحات در شــبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: »پزشــکیان در گفت وگوی تلویزیونــی باز هم 

خودش بود با همان صافی و زلالی همیشگیش.
حمایت از وفاق و در ســمت مردم بودن از یک سو و پیدا 
کردن راه تعامل با افراطی های قدرتمند در ســوی دیگر.  
کار سختی پیش رو دارد. ناامید نکرد. فقط سنگاخ بودن 

راه را هویدا کرد.
تازه سبک گستاخ جدید مجری ها هم بود.«

رسایی بعد از ظریف 
به سراغ عارف رفت

نماینده تهران در شبکه ایکس نوشت: آقای عارف معاون 
اول هم به دلیل تابعیت فرزنــدش منع قانونی دارد و به 

صراحت قانون وی دیگر معاون اول نیست.
حمید رســایی، نماینده مجلس شورای اسامی در شبکه 
ایکس نوشت: »عاوه بر آقای ظریف که فرزندانش تابعیت 
آمریــکا را دارنــد و طبق قانون به دلیــل تعارض منافع 
نمی توانند مسئولیت حساس داشــته باشد، آقای عارف 
معــاون  اول هم به دلیل تابعیت فرزنــدش منع قانونی 
دارد و به صراحت قانون وی دیگر معاون اول نیســت. از 
رســانه های همســو با دولت بابت ارائه مستندات و تایید 

توسط نهادهای ذیصاح متشکرم!«

ضرغامی موافق رفع فیلترینگ شد
عزت الله ضرغامی، عضو شــورای عالی فضای مجازی در 

توییتی خواستار رفع فیلترینگ شد.
عــزت الله ضرغامی، عضو شــورای عالی فضای مجازی و 
رئیس پیشین ســازمان صدا و سیما، در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »همه حوزه های فعالیت بشــری، اقتصاد 
مخصوص به خودشــان را دارند. ولی در هیچ کجای دنیا 

اقتصاد فیلترشکن نداریم. 
پیش نیاز حل فیلترینگ، زدن زیر میز اقتصاد آن است.

ارائه خدمات مورد نیاز عموم، سرعت بالا و ارزانی سکوهای 
داخلی امکان رقابت را بهتر می کند. حق انتخاب مردم را 

به رسمیت بشناسیم.«

میرحسین موسوی 
در بیمارستان بستری شد

میرحســین موســوی، نخســت وزیــر دوران جنگ در 
بیمارستان بستری شد.

به گزارش اصاحات نیوز، میرحســین موسوی، نخست 
وزیر دوران جنگ به دنبال درمان های ســرپایی و روتین 
گذشته، دچار عارضه حساسیت شدید دارویی شده که در 

نهایت منجر به انتقال او به بیمارستان شد.
هم اکنون وضعیت میرحسین موسوی تحت نظر پزشکان 
معتمد کنترل شده و لازم است که او جهت ادامه فرآیند 

بهبودی، تحت کنترل و نظارت و درمان باشد.
در پی این اتفاق، آذر منصوری رئیس جبهه اصاحات در 
شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »پس از اطاع از بیماری 
مهندس موســوی بافاصله در تماس با نزدیکان، پیگیر 
حال ایشان شــدم و در جریان روند بیماری قرار گرفتم. 
خانواده و به خصوص خانم رهنورد در این دو روز  شرایط 

سختی را سپری کرده اند. 
حالشان بهتر است، اما نگرانیم.«

نماینده مجلس:
افزایش قیمت بنزین 
در اختیار دولت است

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: اینکه دولت را 
اجبار کنیم قیمت بنزین را افزایش دهد چنین چیزی در 

بودجه سال آینده نداریم.
محســن زنگنه در گفت وگو با ایلنــا، درباره صحبت های 
رئیس مجلس شــورای اســامی مبنی بر این که اختیار 
افزایش قیمت ســوخت در اختیار دولت است و مجلس 
به موضوع قیمت ورود نمی کند، حال دولت برای مدیریت 
مصرف سوخت چه کاری انجام دهد که هم مصرف پایین 
بیاد و هم با کســری بودجه روبه رو نشود، گفت: این کار 
جزء اختیارات دولت اســت. دولت باید تصمیم بگیرد چه 

کاری می خواهد انجام دهد.
این عضو کمیســیون برنامه و بودجــه تاکید کرد: حتما 
مدیریت مصرف قیمتی نیست، می تواند غیرقیمتی باشد 
به طور مثال مشوق برای واردات هیبریدی صورت گیرد. 
شهرداری ها به بهینه سازی مصرف سوخت ناوگان حمل 
و نقل شان توجه جدی داشته باشند و بسیاری از اقدامات 
دیگر را هم دولت می تواند در این زمینه انجام دهد. یعنی 
می خواهم بگویم این دســت اقدامــات در اختیار دولت 
اســت. حتی خود فرهنگ سازی و مدیریت سفرها هم در 
اختیار دولت اســت و بسیار هم مهم اســت که با مردم 

صحبت کنیم.
زنگنه تاکید کرد: چه گران کردن و چه ارزان کردن قیمت 
ســوخت همگی به دولت بازمی گردد و انجام دادنش در 

دست دولت است.
وی درباره این که باتوجه به صحبت های رئیس جمهور آیا 
امکان دارد قیمت بنزیــن افزایش پیدا کند، عنوان کرد: 
اختیــار و امکانش در دســت دولت اســت و باید رئیس 

جمهور و هیات دولت این را تعیین کنند.
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه دربــاره این که در 
بودجه ســال آینده افزایش قیمت وجود نــدارد، گفت: 
اینکه دولت را اجبــار کنیم قیمت بنزین را افزایش دهد 
 ما چنین چیزی در بودجه ســال آینده نداریم اما اختیار 

آن با دولت است.

سوشیال

ویژه

مجلس

قانون عفاف و حجاب در ۲۳ آذرماه از 
سوی محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
ابلاغ خواهد  دولت  به  آن  اجرای  برای 
شــد. قانونی که پزشکیان از منتقدان 
گفت وگوی  در  و  اســت  آن  اصلــی 
تلوزیونی نیز صراحتا از اجرایی نبودن 

این قانون گفت.
حجت الاسام والمسلمین محسن غرویان، 
اســتاد حــوزه علمیه قم در گفــت و گو با 
خبرآنایــن بیان کــرد: »ایــن احتمال را 
می دهــم که رئیس جمهــور بگوید که من 
نمی توانــم اجرا کنم. قابلیت اجرا در جامعه 
با رصد علمی کــه کرده ام وجود ندارد. آن 
وقت باید قانون به مجلس و شورای نگهبان 

برگردد و این ها مجددا بررسی کنند.«
وی گفت: »گفته اند کســی که این قوانین 
را رعایت نکند، برای خروج از کشــور مانع 
ایجاد می کند. نهایتا معنایش این است که 
این افراد به اصطاح بد پوشش یا بدحجاب 
همه در کشور خود زندانی خواهند شد و از 
کشــور نمی توانند خارج شوند. در حالی که 
در واقع حکومت باید به این ها اجازه دهند 

که از کشور خارج شوند.«
بــا حجت الاســام  مشــروح گفتگــوی 
استاد حوزه  والمسلمین محســن غرویان، 

علمیه قم را بخوانید:
قانون عفاف و حجاب  نظر شما درباره 
قانون  اجرای  معتقدند  برخی  چیست؟ 
عفاف و حجاب در ایــن زمان ممکن 
است فضای کشور را دچار بحران کند. 

شما نظرتان را بفرمایید؟
بعــد از مطالعه ای که درمــورد این قانون 
داشتم، چند ایراد و اشکال به نظرم می رسد. 
یکی این که از برخی مفاهیم مبهم استفاده 
شده است. به عنوان مثال، کلمه بدپوششی 
یا کلمه بدحجابی تعریف نشــده است که 
یعنی چه؟، این ها تعابیر گنگ و مبهم است. 
در قانون باید از مفاهیم روشــن و مشخص 
استفاده شود. ولی در این قانون یک سری از 
این مفاهیم داریم که مبهم و گنگ هستند.

نکته بعدی این است که وقتی این مفاهیم 
مبهم و گنگ در قانون باشــد، تشــخیص 
مصداق بد پوششی و بد حجابی، سلیقه ای 
می شود. کســی که نظارت بر اجرای قانون 
دارد و ضابط قضایــی مثا پلیس و نیروی 
انتظامــی و یا مامور امر به معروف و نهی از 

منکر، سلیقه ای عمل می کنند.
ممکن اســت یکــی از ایــن مامورین یک 
پوشش را مصداق بد پوششی بداند و دیگر 
این را مصداق بد پوششــی نداند. آن زمان 
اختاف می شود و سلیقه های مختلف باهم 
تضاد پیــدا می کنند. این خود باعث فرار از 
قانون خواهد شــد و مــردم دچار تحیر در 

صدق آن مورد قانونی می شوند.
نکته دیگــری که بــا برخی از اســاتید و 
حقوقدان ها صحبت کردم، این است که در 
جریمه های مالی آمده است که بدون اجازه 
از صاحب ســپرده بانکی – صاحب مال- از 
حســاب های او ایــن جریمه ها برداشــت 
می شــود و این ممکن اســت که نارضایتی 
عام و گســترده ای ایجاد کند. همانطور که 
گفتید این مسئله ایجاد بحران در جامعه در 
پی خواهد داشت. وقتی حکومت از حساب 
کسی پول برداشت کند نارضایتی شدیدی 

پیش آورده و ایجاد بحران خواهد کرد.  
مورد بعدی این است که گفته اند کسی که 
این قوانین را رعایــت نکند، برای خروج از 
کشــور مانع ایجاد می کند و به این راحتی 
نمی تواند مجوز خروج از کشور بگیرد. نهایتا 
معنایش این است که این افراد به اصطاح 
بد پوشــش یا بدحجاب همه در کشور خود 
زندانی خواهند شــد و از کشور نمی توانند 
خارج شــوند. در حالی که در واقع حکومت 
بایــد به این هــا اجازه دهند که از کشــور 
خارج شــوند. این  افــراد مخالف حکمرانی 
این چنینی هســتند و می خواهند از کشور 
بروند؛ حکومت جلــوی این ها را می گیرد و 
می گویند همه باید داخل کشــور محبوس 
شــوید و آزادی خروج از کشــور را ندارید. 
این برخــاف غرض قانون گذار می شــود. 

چون قانون گذار می خواهد وضعیت کشور 
مطابــق با اهداف و میل خود باشــد و این 
افراد، افرادی هســتند که طبق نظر قانون 
گذار، قانون را رعایــت نمی کنند. آن وقت 
خود قانون می گویند کــه متخلفین از این 
قانون در کشور بمانند و نباید از کشور خارج 

شوند.
این مقداری نقض غرض در قانون را نشــان 
می دهد. می خواهم بگویم که عدم انســجام 
در این قانون از نظر تناسب قانون با هدفش 

دیده می شود.  واین اشکال به قانون است.
نکته دیگر این اســت که قانون گذار وقتی 
می خواهــد قانون را تقنین کند، باید میزان 
ظرفیت اجرایی این قانون را بســنجد. باید 
ببیند آیــا این قانونی کــه می گذارد چند 
درصــد قابلیــت اجــرا دارد و چند درصد 
می پذیرند و چقدر با آن مخالفت می شــود. 
اگر تشخیص داد که مردم ظرفیت پذیرش 
این قانون را ندارند، باید این قانون لغو شود.
آیــا در این قانــون عفاف و حجــاب، این 
ظرفیت سنجی اجرای قانون از طرف مردم 
رعایت شــده است و ســنجیده شده یا نه؟ 
نمی دانم. به نظر می رســد کــه مقداری از 
این جهت هم اجرای این قانون مشکل ساز 
خواهد شد. نکته دیگر همان است که شما 
نقل کردید که برخی گفتــه اند این قانون 
ایجاد بحران می کنــد و آن هم تا حدودی 

دیده می شود.
نکته دیگــر این که برخــی می گویند این 
جریمه هایی که قانــون گذار می خواهد در 
اثر رعایت نکردن حجاب و عفاف و مســائل 
دینــی از مــا بگیرد، معنی اش این اســت 
کــه می خواهد از ما پول بگیــرد تا ما را از 
گنــاه و داخل شــدن در جهنم حفظ کند. 
یعنــی می خواهد از ما پــول بگیرد و به ما 
بهشت بفروشد. این چه تفاوتی با آموزه های 
مســیحیت دارد؟ چــون ما به مســیحیان 
اشکال می گیریم که به کشیش و کاردینال 
پول می دهید و او به شما بهشت می فروشد. 
تازه مســیحیان با رضایت خودشــان پول 

می دهنــد. ولــی شــما بــه زور از ما پول 
می گیرید تا ما را به بهشــت ببرید. شاید ما 
نخواســتیم به بهشت برویم. چه کار کنیم؟ 
شما بابت به بهشــت بردن ما از حساب ما 
برداشت می کنید. چنین بحث های کامی و 
فلسفی هم به نظرم به دنبال خواهد داشت.
 فکر می کنید چقدر حامیان این لایحه 
که بر اجرای این قانــون اصرار دارند 
اندازی به دولت آقای  در جهت سنگ 

پزشکیان است؟ 
البتــه این هم هســت، در عالم سیاســت، 
پیچیدگی هایی وجود دارد. نمی توانم درصد 
تعیین کنم. چون در این مســائل درصدی 
نیست. ولی نشــان می دهد که می خواهند 
فشــارهایی در اعمال قانون به قوه مجریه 
وارد کننــد و او را تحت فشــار قرار دهند. 
قراینی دیده شــده و می شــود برای فشار 
آوردن به آقای پزشــکیان. به نظر من آقای 
پزشــکیان هم حتما اظهار نظری خواهند 
کــرد و موضعی اتخــاذ خواهند کرد که آیا 

قانون را اجرا می کنند یا نمی کنند.
ایــن تصمیمش بر عهده تیم اجرایی رئیس 
جمهور است که اعام نظر کنند. چون قوه 
مجریــه باید قانون را اگــر می بیند قابلیت 
اجرا نــدارد و نمی تواند، بایــد برگرداند و 
اعتراض کند و بر ســرش تجدید نظر شود 
و بحث هایــی صورت بگیــرد. این یک بعد 
سیاســی قضیه اســت، بعد علمی و فقهی 
آن را هم اشــاره کردم که آیــا مثا بدون 
رضایت کســی که مرتکب گناه شده است، 
آیا می شود از نظر شرعی پول از حساب او و 
بدون رضایت او برداشت شود؟ این هم قابل 

بحث علمی و فقهی است.
یعنی پیش بینی می کنید که دولت به 
سمت اجرایی نکردن این قانون برود؟ 

این احتمال را می دهــم که رئیس جمهور 
بگوید که من نمی توانــم اجرا کنم. قابلیت 
اجرا در جامعه با رصــد علمی که کرده ام 
وجــود ندارد. آن وقت باید قانون به مجلس 
و شــورای نگهبان برگــردد و این ها مجددا 

بررسی کنند.
این نکته را هم اضافه کنم که در مناظره ای 
که با آقای دکتر هاشمی گلپایگانی درمورد 
قانون عفاف و حجاب داشــته ام، آن جا هم 
گفته ام که این مســئله احتیاج به مجمعی 
از روانشناســان اجتماعی، اقتصاد دان ها و 
حقوقدان ها و روحانیون و اساتید دانشگاه و 
جامعه شناسان دارد. مسئله ای است که از 
چندین بعد باید کار کارشناسی و تخصصی 
روی آن شــود و قانون باید بر اســاس این 

داده های علمی باشد.
اگر می خواهیم این قانون اجرا شود و توالی 
فاسده ای نداشته باشد و ایجاد بحران نکند، 
باید همــه این متخصصین در رشــته های 
مختلف، این قانون را مــورد نقد و واکاوی 
قــرار دهند. یــک بخش کوچکــش به ما 
روحانیون حوزوی مربوط می شــود. بیشتر 
ابعادش به جامعه شناســان و روانشناسان 
و عالمان مسائل اجتماعی و انسانی مربوط 
 می شــود. معتقدم که باید همــه این افراد 

اظهار نظر کنند.

دبیرکل جامعــه روحانیت مبارز گفت: 
اگر برجام به نفع آمریکا بود چرا ترامپ 
زیر آن زد؟ چرا نتانیاهو از آن ناراحت 
شد؟ برجام به نفع کامل ملت ایران نبود 
و نیســت و حقوق ملت را کامل تأمین 
نفع  به  که  نیست  این طور  اما  نمی کند، 
با شعار که  باشــد؛  اسرائیل  و  آمریکا 
نمی شود با مسائل جدی کشور روبه رو 

شد.
به گزارش ایســنا، حجت الاســام مصطفی 
پورمحمدی، با حضور در دانشگاه خوارزمی 
به مناســبت روز دانشجو و به دعوت انجمن 
اسامی دانشجویان این دانشگاه با بیان اینکه 
نهادِ جامعه متعالی »زن« است، اظهار کرد: 
نهاد جامعه برجســته  و جامعــه ای که روح 
تعالی می خواهد، زن اســت. شاخصش زن 
اســت. آن خیر کثیر کانونش زن اســت. به 
شهادت همه ی حقوق دانان بیش ترین حقوق 

زنان در اسام آمده است.
پورمحمدی بــا طرح این پرســش که چرا 
انقاب شــد؟ گفت: دو دلیلِ معیاری عمده 
در این زمینه، زنان و جوانان به عنوان موتور 
پیشــرفت و پیــروزی انقاب اســت. وقتی 
آنان به صحنه آمدنــد معادله قدرت عوض 
شــد، محاســبات به هم ریخت و نشان داد 
که جامعه ایران به پا خاســته اســت. البته 
انقاب دو رکن دیگر آگاهی های اســامی و 

فرهیختگی ایرانی داشت. 
زنان نقطه ضعف و آسیب ایران نیستند

دبیرکل جامعــه روحانیت مبارز با طرح این 
پرسش که امروز چه باید بکنیم، تاکید کرد: 
میدان پیش تازی همچنــان زنان و جوانان 
اســت. زنان نقطــه ضعف و آســیب ایران 
نیستند. کسی فکر نکند ما با چالش زنان در 
ایران روبه رو هستیم، حتماً تعبیر غلطی است. 
از این حوادثی هم که این سال ها اتفاق افتاده 
کسی سمت به تحلیل های انحرافی نرود. وی 
بــا بیان اینکه نقطه قوت امروز ایران زنان اند 
و در ایــن تردیدی نیســت، ادامه داد: نقطه 
قوت دیگر امروز ایران جوانان هستند. نگویند 
جوانان فاصله گرفته اند. آن ها دغدغه دارند، 
نگران اند، انتقــاد هم دارند، با ما هم برخورد 
می کنند، خیلی وقت ها هــم حق با جوانان 
اســت. اما این معنی اش نیست که انقاب از 
ظرفیت جوانانه تهی شده، هیچ وقت این طور 
نیســت. پورمحمدی یادآور شد: نکته دومی 

که الان در کشور ما وجود دارد الحمدلله یک 
فرهیختگی اســت. انتخابات گذشته نشان 
داد که جامعه زنده، فعال، بانشاط و حساس 
اســت. خیلی ها البته انتقاد داشتند و دارند، 
خیلی ها به خاطر انتقادات شان در انتخابات 

شرکت نکردند. 
جلوی پای دولت سنگ نیندازیم

پورمحمــدی تاکیــد کــرد: ســعی نکنیم 
اختافات را برجســته کنیم، ســعی نکنیم 
خدایی نکرده حرکتی کنیم که سنگی جلوی 
پای این دولتی که امروز توسط مردم انتخاب 
شــده است بیفتد! این از فرهیختگی ایرانی، 
تعالی، انصاف، عدالت پروری و عدالت خواهی 
اسامی به دور است. این از فرهنگ اسامی و 
انقاب اسامی به دور است. ما به رأی مردم 
متعهدیــم و باید حرکت مــان را برای بر آن 

اساس بگذاریم. 
وی ادامه داد: اگر عدالت در جامعه ای حاکم، 
و ثــروت در آن برقرار شــد، به طور طبیعی 
به ســمت قدرت می رود و پایداری اش زیاد 
می شود. الان می دانید چرا ترامپ دارد دست 
و پــا می زند که از جنــگ  فاصله بگیرد؟ به 
خاطر این که می داند قدرت آمریکا تا امروز نه 
فقط به توان نظامی اش که به توان اقتصادی، 
صنعتی  و فناوری اش اســت. ایران قدرتمند 

باید عقبه قدرت فناوری داشته باشد.
در هیــچ دولتی به اندازه دولت پزشــکیان 

تجمیع دیدگاه های متفاوت نداشته ایم
وی افــزود: اما آیا این وفــاق جواب گوی آن 
نیاز کامل اجتماعی هست یا نیست؟ حرف 
دیگری اســت ولی در دولت های گذشته که 
خودم در چند دولت بودم، در همین حد هم 
این تجمیع دیدگاه های متفاوت را نداشتیم، 
به هر حال در این دولت حس می شــود این 
کار بیش تر انجام شــده اســت یعنی به این 

شعاری که داده شده است نزدیک تر شدند.
وزیر اسبق کشور در پاسخ به پرسشی مبنی 
بــر اینکه آیا باید به دنبــال مذاکرات جدید 
بــا آمریکا یا احیای مذاکرات قبلی باشــیم، 
تصریح کرد: هــر مذاکره و قراردادی زمان و 
تاریــخ دارد، کارکرد خاص دارد. ما مســائل 
امروز خودمان را امروز باید بررسی کنیم. اگر 
قرارداد قبلی نقطه مثبتی دارد و ما می توانیم 
روی آن مانــور دهیم و زنــده اش کنیم باید 
سراغ قرارداد قبلی برویم. حالا با تغییر است 
یا با اصاح اســت یا با هرچیزی؛ اگر نه که 

باید برویم دنبال توافقات جدید. مهم منافع 
امروز ما است.

اگر برجام به نفع آمریکا بود چرا 
ترامپ زیر آن زد؟

وزیر اسبق اطاعات تصریح کرد: سوال خیلی 
مهمی این است که اگر برجام به نفع آمریکا 
بود چرا ترامپ زیر آن زد؟ چرا نتانیاهو از آن 
ناراحت شد؟ برجام کامل به نفع ملت ایران 
نبود و نیست، روشن است؛ حقوق ملت ایران 
را کامل افــاده نمی کند، تأمین نمی کند، اما 
این طور نیســت که به نفع آمریکا و به نفع 
اســرائیل باشد، این ها مهم است، با شعار که 
نمی شود با مسائل جدی کشور روبه رو شد، با 
تحلیل های ناقص و ضعیف. ما نیازمند بررسی 

دقیق هستیم.
چطور یقه  کسانی که تحریم روی 
تحریم اضافه کردند را نمی گیریم؟

وی ادامــه داد: چون منافع ملت ایران کاماً 
تأمین نشده اســت پس ما زیر آن می زنیم؟ 
پس تحریم ها را قبول می کنیم؟ تحریم روی 
تحریم بیاید؟ چطور یقه  کســانی که تحریم 
روی تحریم اضافه کردند را نمی گیریم؟ زمان 
آن نرسیده است که آن هایی که تحریم روی 
تحریم گذاشــتند پاســخ بدهند در کشور؟ 
زمان آن رســیده اســت یا نمی رسد؟ باید 
برسد. کسانی که خوب مذاکره نکردند باید 
پاسخ بدهند، کسانی که خوب قرارداد امضاء 
نکردند هم باید پاسخ بدهند، همه باید پاسخ 
بدهیــم، جای دررو نداریم. من این را گفتم، 
این را همیشــه هم گفتم. رهبری فرمودند 
حرف درستی است مثل خیلی از حرف های 
دیگر ایشــان، زمان بزن دررو گذشته است؛ 
من اضافه کردم زمان بگو دررو هم گذشــته 

است.
هرکسی که قرارداد بد بسته یا 
مذاکره بد کرده باید جواب دهد

دبیرکل جامعــه روحانیت مبارز تاکید کرد: 
نمی شــود که به راحتی هــر حرفی را بزنیم 
و بی خیال شــویم؛ نمی شــود؛ هرکسی که 
قرارداد بد بســته اســت باید پاســخ بدهد، 
هرکسی که مذاکره بد کرده است باید پاسخ 
بدهد، هرکســی که تحریم را بر ملت ایران 
تحمیل کرده است باید پاسخ بدهد، هرکسی 
که سرنوشــت ملــت ایران را با مشــکات 
زیاد روبه رو کرده اســت باید پاســخ بدهد، 
پاسخ گویی باید در کشــور حاکم شود، این 
اصل اســت. پورمحمدی گفت: از این جهت 
برجــام و غیربرجام و موضوعــات دیگر تابو 
نیست، مسائل اجتماعی سیاسی بین المللی 
و مســائل جاری است، هر زمان باید نشست 
بحث کرد؛ آقا چقدر مفید بوده است، چقدر 
غیرمفید بوده اســت، کجای آن مفید بوده 
اســت، کجای آن به ضرر بوده است، امروز 
شرایط چیست؛ حالا از امروز فرض کنید ما 
برجام را بخواهیم، طرف مقابل قبول می کند؟ 
خب قبول نکند، می رویم. ولی آیا از مذاکره 
پا پس می کشیم؟ نه، مگر ما ضعیف هستیم؟ 
مگر ما منطــق نداریم؟ مگر ما توان نداریم؟ 
مگر ما قدرت اســتدلال نداریم؟ برخی برای 
ما نســخه ضعف می پیچیند و فکر می کنند 
ملت ایران ضعیف است. برخی برای ما نسخه 
ترس می پیچند. اگر ما در میدان با قهرمانی 
حضــور داریم در مذاکره هم باید با قهرمانی 
حضور پیــدا کنیم، مگر ما در همه میدان ها 
پیروز شــدیم؟ نه، ولی مرد میدان بودیم و 

هستیم الحمدلله.

هشدار غرویان درباره بحران زا بودن قانون عفاف و حجاب:

قانون عفاف و حجاب ایجاد بحران می کند 

پورمحمدی در دانشگاه خوارزمی:

یقه  کسانی که تحریم روی تحریم اضافه کردند بگیریم


